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Malá okružní křižovatka 
v Roudnici nad Labem

V  minulém  čísle  zpravodaje  místosta-
rosta Filip Kohutič informoval, že se ko-
nečně podařilo rozhýbat loni zastavenou 
stavbu  2.  stupně  základní  školy.  Práce 
teď jedou na plné obrátky, takže pokud 
vše půjde i nadále takto dobře, budeme 
moci  v  září  školu  slavnostně  otevřít. 
Předtím  nás  ale  ještě  čeká  kolaudace 
objektu a vyřízení všech dokladů. Kaž-
dý,  kdo  někdy  stavěl,  ví,  že  kolaudace 
není  žádná  formalita. V  případě  školní 
budovy kromě stavebního úřadu vše dů-
kladně kontroluje také hygiena a hasiči, 
musí proběhnout hlukové a světelné stu-
die  atd. Nikdo  nám  nic  neodpustí,  což 
je naprosto v pořádku, protože se přece 
jedná  o  prostory  pro  děti.  Samozřejmě 
počítáme i s tím, že novou budovu před-
stavíme veřejnosti.
Dobře  pokračuje  i  rekonstrukce  čis-

tírny  odpadních  vod.  Nové  objekty  už 
vyrostly  ze  země  a  zejména  betonové 
nádrže mají opravdu moc pěkný povrch. 
Škoda, že až se zaizolují, tak se vše za-
kryje. O této stavbě podrobněji informo-
val kolega Kohutič minule, takže přejdu 
k dalšímu důležitému tématu.
Stále  se  zabýváme  řešením  dopravy 

v  Horoměřicích  a  jedním  z  hlavních 
bodů  je  vyřešení  centrální  křižovatky 
ulic Velvarská x Hrdinů. Již před řadou 
let jsme nechali zpracovat studii okruž-
ní  křižovatky,  tehdy  byl  výsledek  ne-
gativní:  standardní  kruháč  se  na  místo 

nevešel. Nyní již předpisy umožňují tzv. 
„malé  okružní  křižovatky“  s  menším 
poloměrem. Oslovili jsme proto projek-
tanta  těchto malých okružních křižova-
tek Ing. Petra Novotného, který pro nás 
zpracovává novou studii. Malý kruhový 
objezd už se do prostoru křižovatky ve-
jde. Začátkem června proběhlo na obec-
ním úřadě společné jednání projektanta 
se schvalovacími orgány, kde se o navr-
žené křižovatce hodně diskutovalo. Byli 
přítomni  vedoucí  speciálního  stavební-
ho úřadu pro dopravní stavby z Černo-
šic,  vedoucí  dopravního  inspektorátu 
Policie  ČR  pro  Prahu  venkov,  vedoucí 
stavebního úřadu Velké Přílepy, náš sta-
vební technik a celé vedení obce. Každý 
z  dotčených  orgánů  měl  ke  křižovatce 
své  připomínky,  ale  nikdo  nevyslovil 
zásadní nesouhlas.
Navrhovaná  křižovatka  by  měla  mít 

průměr  19  –  20  metrů,  což  je  podle 
projektanta  postačující.  Řada  takových 
křižovatek  již  je v provozu a prý dobře 
funguje. Sami jsme si tuto skutečnost byli 
ověřit v Roudnici nad Labem, kde je stej-
ně velká kruhová křižovatka v provozu již 
delší dobu. Je tříramenná, tvarem hodně 
podobná té naší. Byli jsme až překvapeni, 
provoz na této křižovatce je hodně velký, 
projede tam ještě více aut než u nás v Ho-
roměřicích, a přesto je provoz plynulý ve 
všech  směrech. Křižovatka  tedy  splňuje 
přesně to, co se od ní očekává.

Jediné, co nás v Roudnici moc nenad- 
chlo,  bylo  tzv.  „místo  pro  přecházení“ 
v těsné blízkosti křižovatky. Možná jste 
se s  tímto dopravním opatřením již ně-
kde setkali. Vypadá trochu jako přechod 
pro chodce: snížený nájezd na obrubník, 
ostrůvek uprostřed silnice, jen tam není 
namalovaná zebra. Na  tomto místě pro 
přecházení  nemá  chodec  přednost  před 
auty,  musí  se  tedy  důkladně  rozhléd-
nout.  Projektant  tvrdí,  že  je  to  velmi 
bezpečné  přecházení  vozovky,  my  se 
domníváme, že v blízkosti školy  to  tak 
úplně vhodné není. Obáváme se, že děti 
by  příliš  nerozlišovaly  mezi  „místem“ 
a „přechodem“. V Roudnici jsme pozo-
rovali, že s  tímto dopravním opatřením 
mají trochu problém jak chodci, tak řidi-
či. Nikdo si nebyl jistý, kdo má vlastně 
přednost. Ale jinak je tamní okružní kři-
žovatka super.
Proto  jsme  zadali  projektantovi  Ing. 

Novotnému  dopracování  studie  naší 
křižovatky  podle  připomínek  našich 
i všech schvalovacích orgánů. Hotovou 
studii  pak  předložíme  zastupitelům, 
a  pokud budou  souhlasit,  začne  se  kři-
žovatka projektovat. Dobrou zprávou je, 
že by cena křižovatky nemusela být moc 
vysoká,  navíc  by  na  její  vybudování 
mohl přispět i Středočeský kraj.
Ačkoli  tento  můj  příspěvek  vyznívá 

poměrně optimisticky,  řešíme na radni-
ci řadu dalších nepříjemných problémů. 

Soudy  vydávají  restituen-
tům  pozemky,  které  jsou 
životně  důležité  pro  obec. 
Oblíbeným  sportem  řady 
lidí  se  stalo  jemně  zastře-
né  vydírání  a  jednání  s  ta-
kovými  lidmi  jsou  hodně 
obtížná. Do toho stále nová 
přísnější  legislativa.  Práce 
a  starostí  tedy  máme  nad 
hlavu.  Proto  doufám,  že 
se  rozpracované  projekty 
podaří  zdárně  dotáhnout 
do  konce,  abychom  mohli 
napřít  síly  k  řešení  dalších 
záležitostí.  Vám  občanům 
přeji  slunečné  bezstarostné 
léto,  dětem  plno  hezkých 
prázdninových  zážitků 
a  dospělým  příjemnou  do-
volenou.

Zdeněk Babka
foto: mapy.cz
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ZE ZaSEDÁNÍ ZaSTupITElSTVa
Zasedání zastupitelstva 15. 5. 2017
 – Přítomno 12 zastupitelů, Ing. arch Jech (NH) přišel později, omluve-
ni p. Čacký, Ing. Verner Danielisová (oba NH) a p. Vidner (TOP 09)

Zastupitelstvo obce:
 – schválilo ověřovatele zápisu PHDr. Šináglovou a p. Vondru

Pro: 11 hlasů

 – schválilo  návrhovou  komisi  ve  složení  PhDr.  Rymešová,  Ph.D.  a  pí 
Mráčková
Pro: 11 hlasů

 – schválilo program zasedání s doplněním bodu 6) o jeden pozemek
Pro: 11 hlasů

 – projednalo závěrečný účet za rok 2016 a souhlasí s celoročním hospo-
dařením bez výhrad
Pro: 11 hlasů

 – schválilo, dle ustanovení § 84 odst. 2 písm. b) zákona o obcích, účetní 
závěrku roku 2016 na základě předložených účetních výkazů sestave-
ných k rozvahovému dni 31. 12. 2016 – Rozvaha, Výkaz zisku a ztráty 
a Příloha, Inventarizační zprávy a Zprávy o přezkoumání hospodaření za 
rok 2016. Výsledek hospodaření obce za rok 2016 činí 29 552 645,61 Kč
Pro: 12 hlasů 

 – schválilo rozpočtové opatření č. 3/17 dle návrhu
Pro: 12 hlasů 

 – schválilo na základě § 1746 odst. 2 zákona č. 89/2012 Sb., občanského 
zákoníku souhlasné prohlášení Obce Horoměřice a Státního pozemko-
vého úřadu ve věci duplicitního vlastnictví k pozemkům č. parc. 2195/45 
orná půda o výměře 25 m2 a 2195/46 orná půda o výměře 225 m2 v ka-
tastrálním území Suchdol (729981) číslo LV 3220.
Souhlasným  prohlášením  se  potvrzuje,  že  jediným  vlastníkem  výše 
uvedených pozemků č. parc. 2195/45 a 2195/46, kat. území Suchdol je 
Obec Horoměřice
Pro: 12 hlasů 

 – schválilo, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 odst. 2 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný převod pozemku č. parc. 2195/30 
– orná půda o výměře 44 m2 v katastrálním území Suchdol  (729981) 
z vlastnictví České republiky – Státního pozemkového úřadu do vlast-
nictví Obce Horoměřice.
Pozemek je po dokončené digitalizaci katastrů a po geodetickém ověření 
v  terénu  reálně využíván  jako místní komunikace  IV.  třídy zajišťující 
přístup k pozemkům a objektům zahrádkářských a chatových osad v k. 
ú. Horoměřice. Zároveň  je komunikace využívána  jako oblíbená cyk-
lotrasa.
Pro: 12 hlasů

 – schválilo, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 odst. 2 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný převod pozemku č. parc. 2195/31 
– orná půda o výměře 243 m2 v katastrálním území Suchdol (729981) 
z vlastnictví České republiky – Státního pozemkového úřadu do vlast-
nictví Obce Horoměřice.
Pozemek je po dokončené digitalizaci katastrů a po geodetickém ově-
ření v terénu reálně využíván jako místní komunikace IV. třídy zajišťu-
jící přístup k pozemkům a objektům zahrádkářských a chatových osad 
v k.  ú. Horoměřice. Zároveň  je komunikace využívána  jako oblíbená 
cyklotrasa.
Pro: 12 hlasů

 – schválilo, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 odst. 2 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný převod pozemku č. parc. 2195/33 
– orná půda o výměře 182 m2 v katastrálním území Suchdol (729981) 
z vlastnictví České republiky – Státního pozemkového úřadu do vlast-
nictví Obce Horoměřice.
Pozemek je po dokončené digitalizaci katastrů a po geodetickém ově-
ření v terénu reálně využíván jako místní komunikace IV. třídy zajišťu-
jící přístup k pozemkům a objektům zahrádkářských a chatových osad 
v k.  ú. Horoměřice. Zároveň  je komunikace využívána  jako oblíbená 
cyklotrasa.
Pro: 12 hlasů

 – schválilo, podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 odst. 2) záko-
na č. 128/2000 Sb., o obcích bezúplatný převod pozemků č. parc. 232/44 
ostatní plocha, jiná plocha o výměře 809 m2 a 232/45 ostatní plocha, jiná 

plocha o výměře 618 m2, oddělených geometrickým plánem č. 2008-
61/2017 od pozemku č. parc. 232/13 ostatní plocha, jiná plocha o vý-
měře 55041 m2 v katastrálním území Horoměřice, z vlastnictví České 
republiky – Ministerstva obrany ČR do vlastnictví Obce Horoměřice.
Na uvedených pozemcích se nachází silniční záliv pro zastávku auto-
busů,  nástupiště,  chodník,  příslušenství  tvořené  podzemními  objekty 
a doprovodná silniční zeleň.
Všechny tyto vyjmenované stavby a dřeviny jsou v majetku a ve správě 
Obce Horoměřice.
Pro: 12 hlasů

 – schválilo záměr směny pozemků se Štěpánem Prchalem tak, že obec při-
jme pozemek č. parc. 630 o výměře 42 m2, obec předá pozemek č. parc. 
85/5 o výměře 58 m2. Pozemky jsou odděleny GP č. 2022-19/2017
Pro: 12 hlasů

 – schválilo záměr prodeje pozemku č. parc. 469/4 o výměře 50 m2. 
Pozemek je oddělen GP č. 2001-11/2017
Pro: 12 hlasů

 – vzalo na vědomí zprávu z rady
Pro: 12 hlasů

 – schválilo dar lince bezpečí, z.s., ve výši 10 000,- Kč
Pro: 12 hlasů

 – schválilo na základě § 1746 odst. 2 zákona č. 89/2012 Sb., občanské-
ho zákoníku souhlasné prohlášení Obce Horoměřice a Krajské správy 
a údržby silnic Středočeského kraje ve věci duplicitního vlastnictví k po-
zemkům č. parc. 460/9, ostatní plocha – ostatní komunikace o výměře 
1458 m2 a č. parc. 460/10 ostatní plocha – ostatní komunikace o výměře 
1455 m2 v katastrálním území Horoměřice.
Souhlasným  prohlášením  se  potvrzuje,  že  jediným  vlastníkem  výše 
uvedených  pozemků  č.  parc.  460/9  a  460/10  je  Středočeský  kraj 
IČ 70891095 s hospodařením se svěřeným majetkem kraje pro Krajskou 
správu a údržbu silnic Středočeského kraje, IČ 00066001.
Pro: 12 hlasů

Zasedání zastupitelstva 24. 5. 2017
 – Přítomno  12  zastupitelů,  PhDr.  Šináglová  (ODS)  přišla  pozdě-
ji, omluveni doc. Ing. Altmann, Ph.D. (NH), Ing. arch. Jech (NH)  
a pí Mráčková (ODS) 

Zastupitelstvo obce:
 – schválilo ověřovatele zápisu p. Kohutiče a doc. Ing. Mikulku, CSc.

Pro: 11 hlasů

 – schválilo návrhovou komisi ve složení PhDr. Rymešová, Ph.D. a p. Kášek
Pro: 11 hlasů

 – schválilo program zasedání
Pro: 11 hlasů

 – schválilo prodej následujících nemovitostí v k. ú. a obci Horoměřice Mi-
chalu Möhwaldovi za cenu podle znaleckého posudku 3 600 000,– Kč
•  bytová jednotka č. 4/5, v budově čp. 4 postavené na pozemku parc. 
č. st. 34/1 (zastavěná plocha a nádvoří);

•  spoluvlastnický podíl o velikosti 8493/217971 na společných částech 
budovy čp. 4, postavené na pozemku parc. č. st. 34/1;

•  spoluvlastnický  podíl  o  velikosti  2831/72657  na  pozemku  parcelní 
číslo st. 34/1;

•  spoluvlastnický  podíl  o  velikosti  8493/217971  na  pozemcích  parc. 
č. 36/1 (zahrada) a 554 (ostatní plocha).

Pro: 12 hlasů

 – schválilo  změnu  Zřizovací  listiny  organizační  složky  s  názvem  „jed-
notka Sboru dobrovolných hasičů Obce Horoměřice“ ze dne 5. 6. 2006 
a vydává ji v úplném znění s účinností od 1. 1. 2016.
Pro: 12 hlasů

Vysvětlivky zkratek:
NH = sdružení nezávislých kandidátů Naše Horoměřice
ODS = Občanská demokratická strana
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Ulice Konzumní a U Studánky
Jako by si voda pamatovala, že tady byl kdysi rybník, a chtěla si 
shromáždění v rybníku znovu užít. I tak si mohou nejstarší horo-
měřičtí starousedlíci připomenout situaci, kdy při náhlém přívalu 
vody dostoupila hladina až k vozovce silnice v lipkách.
Podle dostupných informací k tomu v minulém století došlo nej-

méně třikrát, přičemž záplav s nižší hladinou bylo také několik. 
Pojďme ale od začátku. Chceme si povyprávět o ulicích Kon-

zumní  a  U  Studánky,  kterými  do  prostoru  zahrazeného  dnešní 
silnicí druhé třídy (Velvarská) přitékalo v minulosti nejvíce sráž-
kové vody. Hráz byla vybudována v roce 1725 za strahovského 
opata Mariana Hermanna a rybník, který tak vznikl, sloužil jako 
zásobárna vody pro mlýn. Ten byl pod hrází v panské zahradě. 
Dnes není po mlýně ani památky a z velké vodní plochy zbyl jen 
malý rybník, jak ho v současnosti známe.
Jmenované ulice ještě neexistovaly. Jednalo se o pouhé úžlabí 

s polní cestou do lesa s odbočením do rokle. Do těchto vodotečí, 
vymletých  dávno  před místním osídlením,  stékala  voda  při  sil-
ném dešti, nebo při rychlém tání sněhu na zamrzlé zemi, jako do 
trychtýře. A nejednalo se o  jen  tak  ledajaký potůček, ale někdy 
doslova o bystřinu.
Podle cesty nestály v těch časech žádné domy a po dobu exi-

stence  velkého  rybníka  byla  pod  vodou  větší  část  dnešní  ulice 
U Studánky. Území se začalo pomalu a opatrně zastavovat až ve 
druhé polovině 19. století.
O  zátopách  a  škodách  způsobených  vodou  nemáme  žádné 

zprávy až do roku 1947, kdy nám takovou událost popsal a poho-
tově nafotil pozdější kronikář Josef Hrudka:

„V pátek 14. března v 11.00 hodin odpoledne postihla naši 
obec – hlavně dolejší část Za Humny – nenadálá povodeň, zapří-
činěná rychlým táním sněhu.

Ze všech polí u lesa, valil se vodní příval úvozovou cestou 
a Roklemi dál do obce. Druhý vodní příval vnikl do obce ulicí 
kolem Špýcharu, to byla voda s polí „V Oříškách“. Tento příval 
vody klestil si cestu ulicemi až na státní silnici a po ní přímo do 
statku čp. 12 Václava Rabocha a přes dvůr do rybníka Pod Ra-
bochovic.

Voda valící se od lesa dosahaovala v Konsumní ulici výšku hla-
diny až 50 – 70 cm. Tento mohutný příval vody, spojený s vodou 
z Oříšků, zakrátko naplnil rybník Pod Rabochovic, který vystoupil 
z břehů a za krátko zaplavil celou zahradu Václava Kubeše.

Voda stoupala dál a její hladina dosáhla výše ulice Politických 
vězňů a přelila se do strouhy podél budov statku čp. 14 Otakara 
Čadského, kam také voda vnikla ze strany od Chotola.

V tomto nově se vytvořeném rybníku byly zatopeny tři domy, 
čtyři studny a sklepy. V odpoledních hodinách přelila se voda přes 
cestu, rovnou do statku čp. 14 Otakara Čadského.

Aby se zabránilo dalšímu zaplavování domků, prokopali ob-
čané spolu s požárníky cestu u čp. 14 a voda se tak dostala do 
strouhy a dál již nestoupala.

NÁZVY HOROMĚŘICKÝCH ulIC
Hasiči zahraňovali skrovný majetek zde bydlících občanů. 

Nejvíce byli postiženi zemědělští dělníci ve svých „deputátních 
domech“. Hasiči pomocí řeznických necek vyvezli děti občana 
Vojtěcha z čp. 194 a hned nato zachraňovali drůbež z domu čp. 
195 a z domu zahradníka Václava Kubeše.

Při těchto záchranných pracech se vyznamenali členové ha-
sičského sboru Václav Žejglic, Václav Čacký, Josef Hrudka, Jiří 
Horák, Bohumil Habada a Jaroslav Dvorský, který sám po pás ve 
vodě vynášel ze zatopeného bytu občanky pí. Kaucké vše, co se 
z jejího skromného majetku vynést dalo.

Do rána druhého dne voda opadla a hasičům nastala práce 
s čerpáním vody ze zatopených sklepů a studní.“

K dalším dvěma záplavám došlo v roce 1983. Snímky nemáme, 
i když možná existují, ale zato je nás mnohem víc, kteří to pama-
tujeme.
První  záplava byla  1.  května  a  druhá  asi  o  týden později.  Je 

paradoxní, že pokud se srážkový příděl takto marnotratně vyčerpá 
a většina vody neužitečně odteče, následuje suché období.
Rok 1947 byl v tomto ohledu velmi nešťastný, ale i jiné roky 

se silně mokrým předjařím k tomu mají blízko. Situace kolem zá-
topového území se časem významně zlepšovala. V současné době 
jsou v roklích dvě hráze s pomalým odtokem zadržené vody a od 
konce Konzumní ulice je až do potoka u čistírny odpadních vod 
vedle stoky splaškové kanalizace také mohutná stoka dešťovky.
Tou je území s vysokou hladinou spodní vody zároveň odvod-

ňováno, i když neprší, a tato voda napájí horní rybník Pod luky. 
I tak ale nejsou všechny nepříjemnosti s vodou odstraněny. Znovu 
si to můžeme ukázat na fotografii, tentokrát z 23. února 2006, kdy 
při rychlém tání sněhu hráze v Roklích přetekly a voda se přelila až 
do Konzumní. Vpusti do dešťové kanalizace ji ale neštěstí pobraly.
Obě popisované ulice ale nemají jen povodňovou historii. Kon-

zumní ulice má své pojmenování podle obchodu, který tam v čísle 
45 u Kunců existoval od roku 1942 a teprve nedávno, snad pod 
tlakem silnější konkurence, skončil. Již předtím v roce 1939 byla 
v domě zhotovena pekárna, která chlebem a pečivem sytila blízké 
i vzdálenější konzumenty.
Předěl mezi Konzumní a U Studánky tvoří křižovatka se Spojo-

vací, trochu jako náměstíčko. S kouskem trávníku a dvěma krás-
nými mladými lípami. V tomto prostoru, k domu čp. 59 u Horáků 
byl obchod přistavěn už v  roce 1923. Později byl přeměněn na 
hospodu, kterou nejstarší pamětníci ještě pamatují, i když krátce 
po nástupu socialismu zanikla.
Zároveň je z křižovatky jeden ze vstupů do Balonparku, hřiště 

pro starší děti. Původní podobu získalo v sedmdesátých létech bri-
gádnicky s herními prvky zhotovenými v místních provozovnách. 
Na dobovém snímku je jasně vidět, že do podoby dnešních dět-
ských hřišť měly tyto prolézačky dost daleko, o bezpečnostních 
podmínkách ani nemluvě. A protože kluci chtěli hlavně kopat do 
míče, odbývaly se fotbalové hrátky mezi pískovištěm, konstruk-
cemi a ovocnými stromy. Podle počasí buď v prachu, nebo blátě.

Povodeň v Konzumní ulici r. 1947 Záplavy z tání sněhu v Konzumní ulici r. 2006
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Na neúnosnou  situaci  reagovala  správa  obce  projektem  a  po 
shromáždění potřebné finanční částky v roce 2009 také zhotove-
ním hřiště v  současné podobě.  Ještě předtím  se  ale o  rok dříve 
musela postarat o hřiště pro nejmenší děti. To nese název podle 
ulice U Studánky a vzniklo na parcele u rybníka, do té doby za-
rostlé neproniknutelnou houštinou šípků, bezinek, hlohů, ostružin 
a plevelů.
Projekt i stavbu tady předcházela významná iniciativa občanů, 

kteří pozemek zbavili porostu a upravili do podoby trávníku s jed-
nou herní sestavou, na kterou také někteří přispěli. Na vzniku to-
hoto hřiště, ale i Balonparku, mají ovšem primární zásluhu zastu-
pitelé obce. O obě parcely byl ze strany stavebníků velký zájem 
a v době, kdy obec žila vzhledem k potřebám veřejných investic 

V minulosti  se do studánky chodilo pro dobrou pitnou vodu, 
ale dnes bych se tam asi nenapil. Na parcele nad ní bylo několik 
roků hnojiště a i po jeho odstranění potrvá delší dobu, než se pra-
men vypláchne. Přesto by si studánka zasloužila nějaké vylepšení 
a zviditelnění, ale k tomu dojde až v souvislosti s přestavbou ryb-
níka, do kterého by měla ze studánky tak jako v minulosti natékat 
voda. Pak také dojde k dodláždění zbývajícího úseku ulice.
Jako poslední si tedy v našem povídání o ulici U Studánky při-

blížíme rybník, který je pozůstatkem velkého rybníka zmiňované-
ho na začátku našeho vyprávění. Původně obecní rybník s hlini-
tými břehy a bez pěšiny na straně dětského hřiště byl v roce 1966 
stavebně  upraven  do  současné  podoby. Zpočátku  bez  zarůstají-
cích a na severní straně zborcených břehů. Místní národní výbor 
ho v roce 1980 lehkomyslně předal státu, aby se zbavil povinnosti 
jeho údržby.
Jako „uživatel“ se střídala Státní meliorační správa, Vodohos-

podářská správa a Povodí Vltavy. Žádné využití se ovšem neko-
nalo a za celou dobu ani žádná údržba. Od roku 1995 měla obec 
o vrácení svého historického rybníka zájem a v roce 2006 se po 
dlouhém a složitém úřadování tento návrat zdařil.
Byl vypracován projekt na odbahnění a celkovou rekonstrukci, 

ale na projekty tohoto charakteru nebyly od té doby až dosud žád-
né dotace. Vzhledem k tomu, že měla obec naléhavější potřeby, 
k realizaci zatím nedošlo.
Loňská digitalizace katastru navíc ukázala, že se skutečná po-

loha rybníka odlišuje od vlastnické hranice podle katastru. V sou-
časné  době  je  tato  nesrovnalost  řešena.  Projekt  bude  následně 
dotažen do stavebního povolení a bude požádáno o dotaci,  jejíž 
vypsání je obci signalizováno.

Posezení u studánky

Balon park dříve

Hřiště U Studánky

Balon park dnes

Bývalý konzum U Kunců

z velmi nízkých příjmů, nebylo snadné nabídkám za velmi slušné 
peníze odolat. Dnes už by nikoho něco takového ani nenapadlo.
Ještě se musím zmínit o samotné studánce. Krčí se zcela ne-

nápadně  v  rohu  paloučku,  který  je  takovým milým místečkem 
k posezení. Výborně tam prosperuje mladý modřín, zatímco dvě 
odborně  doporučené  kanadské  tsugy  poněkud  zakrsly.  Lavičku 
sponzorovala paní Anastazie Volbrachtová s manželem a oba se 
tam také starají o pořádek. I betonovou skruž chránící kanalizační 
šachtu pod ní osázeli květinami.

Věřím, že s dotací, nebo třeba i bez dotace už na rekonstrukci 
nebudeme dlouho čekat, a že se celý prostor kolem studánky, dět-
ského hřiště a rybníka stane milou oázou pro hry našich nejmen-
ších a klidné posezení dospělých. Moc takový prostor vzdálený 
od ruchu hlavní komunikace potřebujeme.

Václav Kášek
historické foto: obecní kronika

současné foto: Vladimír Dvořák



6

V sobotu 3.  června  se  většina  dětí  z Horoměřic  sešla  u  rybníka 
Pod Luky. Konal se tam tradiční horoměřický dětský den. Počasí 
dětem přálo, od rána svítilo sluníčko, a tak si děti svůj den náležitě 
užily.
Na  děti  čekala  dvacítka  stanovišť  s  různými  úkoly.  Při  jejich 

plnění děti musely použít  jak  svou  sílu,  rychlost  a  zručnost,  tak 
i důvtip nebo výtvarný talent. Za každý splněný úkol pak získaly 
razítko do své hrací kartičky. Na svém obvyklém místě stál i ob-
líbený skákací hrad, který byl celé dopoledne plný dovádějících 
dětí. 
Na  děti  čekalo  také  občerstvení  v  podobě  limonády  a  opéka-

ných špekáčků, které jako vždy připravili horoměřičtí rybáři. Ve 
stánku hotelu Modrá  stodola děti  zase dostaly výborné muffiny. 
Domů si pak odnesly balíček se sladkostmi.
Do programu dětského dne se zapojil také autosalón Šídlo, kte-

rý zde předvedl nové modely škodovek. Dětem se u škodováckého 
stánku věnoval klaun s balónkovou show. Někteří tatínci zase vyu-
žili možnost projet se v nové Škodě Kodiaq. 
Dětský  den  obci  pomohli  připravit  zaměstnanci  obce,  místní 

hasiči  a  rybáři,  zapojila  se mateřská  a  základní  škola, mateřská 
centra Pohoda a Happy  faces. Finanční podporu poskytli místní 
podnikatelé a firmy. Všem patří velký dík. Dětem připravili hezké 
dopoledne.

Bc. Jana Kohoutová
Foto: Ing. Zdeněk Sadílek a Ing. Jiří Piskač
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Finanční příspěvky poskytli:

Děkujeme.

AGRIVEP
Autodoprava Bydžovský
Auto Šídlo
CIRF
DEMK
Aleš Ditrych
Dřevobis
František Karhan

Lamia – lékárna
MAREKA SERVICES
Modrá stodola 
Mott MacDonald
Piskač – Interier
Stavebniny BELETA
Judr. Vladimír Sup
WOLF SYSTEM
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Slavnostní setkání u pomníku padlých před obecním úřadem se 
uskutečnilo 5. května. U pomníku se takto setkávají představitelé 
obce s občany a žáky základní školy při příležitosti výročí ukon-
čení  2.  světové války. Věnce k pomníku položili  starosta obce 
Zdeněk Babka a Pavel Vranský, přímý účastník bojů a letec RAF. 
Záměrně jsem u jména pana Vranského neuvedla jeho vo-

jenskou  hodnost. V Horoměřicích  totiž  položil  věnec  ještě 

jako plukovník, ale o tři dny později, 8. května 2017, byl na 
Pražském hradě prezidentem republiky povýšen do hodnosti 
brigádního generála. Krátce předtím navíc oslavil 96. naro-
zeniny. Upřímně blahopřejeme!

Bc. Jana Kohoutová
Foto: Vladimír Dvořák

SETKÁNÍ u pOMNÍKu

Pavel Vranský
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Byli Dórové nositeli únětické kultury 
v Horoměřicích a okolí?
V roce 2013 jsem uveřejnil v Horoměřickém zpravodaji článek 
o nejstarších dějinách naší obce a okolí z období před 700 000 
lety až do doby příchodu prvních Slovanů. Zmínil jsem hypo-
tézu Jiřího Svobody [1] a Jana Bauera [2] o možné přítomnosti 
Dórů na našem území někdy mezi 21. a 14. stol. př. Kr. Přesto, 
že  jsem  poprvé  byl  k  této  teorii  dosti  skeptický,  argumenty 
mne přiměly k  tomu,  abych  se  s  danou hypotézou  seznámil 
blíže. Proto bych se rád s ní podělil i se svými spoluobčany. 
Dříve, než se pokusím zodpovědět otázku v nadpisu, dovol-

te mi prosím několik stručných faktů o únětické kultuře, o jejíž 
existenci máme v naší obci dostatek nezvratných důkazů, a též 
vysvětlit, kdo to byli Dórové.

tab. 1. Chronologické členění únětické kultury v čechách [1]

období etapa datování

pozdní eneolit
protounětická

2300 – 2000 př. Kr.
starounětická

středounětická

předklasická

starší doba bronzová klasická 2000 – 1800 př.Kr.

poklasická 1800 – 1700 př. Kr.

Únětická  kultura  spadá  do 
starší  doby  bronzové,  jejíž 
kořeny zasahují ještě do zá-
věru eneolitu [3,4], Tab. 1., 
kdy se již v našem okolí vy-
skytly  - byť vzácně  - první 
bronzové  předměty.  Nava-
zovala a v pozdním eneoli-
tu  se  prolínala  s  dřívějšími 
kulturami  zvoncových  po-
hárů  a  šňůrové  keramiky. 
Název  získala  podle  po-
hřebiště  v  Úněticích,  které 
v  70.  letech  19.  století  ob-
jevil  a  v  roce  1880  popsal 
v  Památkách archeologic-
kých Dr.  Čeněk  Rýzner, 
který od roku 1866 působil 
v  Roztokách  u  Prahy  jako 
obecní  lékař.  Zeměpisně  je 
oblast únětické kultury ohraničena řekou Žitavou na východě, 
Porýním na západě, Poznaňskem na severu a Dunajem na jihu. 
Tímto  územím  procházely  důležité  obchodní  cesty  spojující 
sever a jih, po kterých putovala měď, jantar a co je podstatné 
pro náš článek - cín, jakož i další artikl. Docházelo zde i k či-
lým kulturním a obchodním stykům s okolními, někdy i vzdá-
lenějšími oblastmi. 
Prosperita únětické kultury patrně souvisela s ložisky zlata 

- a co je nejdůležitější - zejména cínu v Krušných a Doupov-
ských  horách.  Zlato  v  ryzí  formě  a  cín  v  podobě  rudy  (ka-
siteritu)  se  získávaly  rýžováním v potocích  splavujících obě 
suroviny  z  primárních  ložisek.  Ryzí  cín  se  vyráběl  redukcí 
kasiteritu  dřevěným  uhlím  při  relativně  nízkých  teplotách 
(od 400 °C). V hrobech, často obezděných zídkou z nasucho 
kladených  kamenů  (typický  hrob  je  znázorněn  na  Obr.  1.), 

DóROVé V HOROMĚŘICÍCH
se  kromě množství  bronzových  předmětů  vyskytují  i  počet-
né ozdoby ze zlata a jantaru. Kromě keramiky se v inventáři 
hrobů běžně vyskytovalo značné množství šperků, výjimečně 
i nástroje a zbraně. Časté  jsou různé  typy bronzových  jehlic 
– spínadel oděvu. Velkou rozmanitostí se vyznačují náhrdel-
níky složené z bronzových korálků či trubiček a jantarových 
závěsků. Vzácnější jsou bronzové náramky, v mnoha hrobech 
se našly i vlasové ozdoby - tzv. záušnice, svinuté z bronzové-
ho, v několika případech i zlatého drátu. Jeden hrob obsahoval 
prsten. Z předmětů, které neměly ozdobnou funkci, lze uvést 
dlouhou dýku a bronzovou sekeru. Sekera je odlita ze surovi-
ny složené z mědi alpského původu a cínu z Krušnohoří, jak 
bylo prokázáno izotopovou analýzou. A právě to dokládá spo-
lu s některými zvláštními tvary keramiky kontakty tehdejších 
obyvatel až se vzdálenými oblastmi německého Podunají. Na 
základě jiných (keramických a bronzových) nalezených arte-
faktů lze soudit, že ke kontaktům lidu únětické kultury dochá-
zelo i s mnoha vzdálenějšími oblastmi jako je Británie, Irsko, 
Skandinávie, Balkán, Apeninský poloostrov, Karpaty, Černo-
moří a dokonce i Kavkaz [5]. 
Pohřbívalo se do hrobů mohylových a plochých, ale existují 

i důkazy o hrobech žárových a stromových. Hroby byly zcela 
běžně druhotně otevírány,  a  to  z důvodů materiálních  i  ritu-
álních.  Nepohřbívali  se  však  jenom mrtví  lidé,  ale  jak  dále 
podrobněji uvedu, byly nalezeny i hroby s lidmi pohřbenými 
zaživa. 
Podstatou evropské doby bronzové, a tedy i únětické kultu-

ry, byl systém, který integroval regionální kulturní systémy do 
jednoho velkého, propojeného celku. Kostrou tohoto systému 
byla rozsáhlá síť vztahů založená již v eneolitu, kterou doba 
bronzová zdokonalila a upevnila. Zdá se, že integrace získá-
vala vedle sociálního a ekonomického rozměru postupně také 
rozměr politický a asi i ideologický. Odlehlé oblasti a komu-
nity byly propojeny onou sítí vztahů, po níž se pohybovali lidé 
(náčelníci a jejich rody ve válce i v míru, obchodníci, řemesl-
níci), zvířata (z východu přicházela nová plemena jezdeckých 
koní, ovcí s kvalitním rounem místo hrubé srsti, později domá-
cí slepice), rostliny (pšenice, boby, žito, oves, réva), materiály 
a výrobky, ale také informace, myšlenky a emoce.
A nyní  něco o Dórech. Dórové byli  vedle Achájců  (hlav-

ních nositelů mykénské kultury na jihu dněšního Řecka), Iónů 
(JV Balkán) a Aiólů  (Malá Asie)  jedním z hlavních  řeckých 
kmenů.  Hovořili  vlastním  dialektem  řečtiny,  vyznávali  cha-
rakteristické rituály a měli vyspělou kmenovou společenskou 
strukturu. Podle jedné z teorií se předpokládá, že původně síd-
lili na hornatém severu a severozápadě Řecka a v Makedonii. 
Je ale tato teorie správná? Pokud budeme uvažovat o době po 
14. stol. př. Kr. jistě ano, neboť archeologické nálezy z těchto 
oblastí hovoří jednoznačně. Jaký ale byl jejich osud dříve? 
Když byl v roce 1928 nalezen skupinou dělníků ve skalní 

štěrbině Kozích hřbetů mezi Horoměřicemi a Úněticemi bron-
zový poklad čítající deset bronzových předmětů (šest dýk, jed-
na větší trojúhelníková čepel, jedna pochva a dvě kování kon-
ců rukojetí), archeologové si všimli, že dýky jsou takřka navlas 
stejné jako již dříve známé dýky z Mykén (Obr. 2.). Dýky byly 
zároveň přibližně stejného stáří. Jak se ale dýky z Mykén do-
staly do středu tehdy mnohem zaostalejších Čech? Odpověď 
na tuto otázku je skryta v hlavním používaném materiálu, a to 
bronzu.  Staří Mykéňané  (Achájci)  z  něho  zhotovovali  zbra-
ně, nástroje, šperky i kuchyňské nádobí. Přitom žádný z obou 
kovů tvořících bronz,  tedy měď a cín, se v  tehdejším Řecku 
netěžil. Měď nakupovali Mykéňané na Kypru, ale obtíž byla 
s cínem. Tehdy byla známá pouze jeho dvě naleziště, a to v da-
lekém dnešním hrabství Cornwall na JZ Anglie a v mnohem 

Obr. 1. Schéma hrobu „skrčence“
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bližších Krušných  a Doupovských  horách. Není  proto  divu, 
že Mykéňané (Achájci), představitelé jedné z nejvýznamněj-
ších civilizací starověku, navázali s tehdejšími obyvateli Čech 
obchodní spojení. Anglická naleziště cínu využívali  též, a  to 
dokonce dříve, než naleziště česká (ve východním Středomoří 
zaznamenáváme počátky doby bronzové již na počátku 3. tisí-
ciletí př. Kr., na Blízkém východě ještě dříve). Historikové se 
domnívají, že Mykéňané zasvětili lid únětické kultury do vý-
roby cínových polotovarů, které pak kupci odváželi na lodích 
proti proudu Vltavy, přes šumavské průsmyky karavanami do 
Lince k Dunaji a po něm opět  loděmi do Černého a Středo-
zemního moře. Za cín Mykéňané platili luxusním a do té doby 
v našich zemích nevídaným zbožím. Sídliště mezi Horoměři-
cemi a Úněticemi patřilo k nejrozsáhlejším a je pravděpodob-
né, že zde bylo jakési obchodní centrum ležící poblíž vltavské-
ho lodního překladiště v prostoru dnešních Roztok [2]. 
Někdy kolem roku 1200 př. Kr. dolehla na Řecko nečeka-

ná katastrofa a zlatý mykénský věk se rázem uzavřel. Téměř 
nedobytná  opevněná města  s  nádhernými  paláci  se  v  krátké 
době proměnila v trosky. Z hlavních městských center přečka-
ly bouřlivé období hrůz a ničení  zřejmě  jen Athény, později 
nejvýznamnější  centrum  řecké  kultury. Nejčastěji  se  zničení 
mykénských měst  připisuje  Dórům.  Český  historik Antonín 
Bartoněk [6] uvádí, že „...Dórové zůstali usazeni kdesi při se-
verním okraji heladského světa, v krajinách, které nebyly za-
saženy vlivem rozvíjející se mykénské civilizace...“ Další zna-
lec starověkého světa Pavel Oliva [7] přiznává, že původ Dórů 
je nejasný, avšak „...je pravděpodobné, že Dórové přicházeli 
až  ze  severu Balkánského poloostrova.“ Do  ještě  vzdáleněj-
ších končin posouvá kořeny Dórů český matematik a klimato-
log Jiří Svoboda: „Tito vzdálení a kulturně zaostalejší příbuzní 

Achájců vyrazili na svou pouť z dnešních Čech a Moravy“ [1]. 
Jaké má  pan  Svoboda  argumenty  pro  toto  odvážné  tvrzení? 
Má, a to celou řadu, byť některá jsou polemická.
Na českých nalezištích odkryli archeologové velké zásobni-

cové nádoby, v nichž byly ve skrčené poloze pochovány malé 
děti. Tyto nálezy  lze datovat do doby před vpádem Dórů na 
řecký  jih. Patrně  se  jednalo o  rituální  oběti,  které  byly před 
pohřbením svázány. Obdobný hrůzný nález byl učiněn i na JZ 
Peloponéského  poloostrova  u  města  Pylos.  Shodnost  těchto 
nálezů  patrně  není  náhodná,  Jiří  Svoboda  tvrdí,  že  se  jedná 
o  shodu vyznávaných pověr  či náboženství. Dalším podpůr-
ným argumentem  je  vysoký  podíl  (46 %)  obyvatel  únětické 
kultury odpovídající lidu středomořské oblasti. Tito lidé mají 
spíše menší postavu, snědou pleť, tmavohnědé vlasy a oči [2]. 
Obličej byl spíše užší se středním nebo širším nosem. Stavba 
kostry byla štíhlá s průměrnou výškou muže 169,9 cm a ženy 
159,8 cm [8].
Únětická kultura na Moravě navazovala a prolínala se s tzv. 

věteřovskou  skupinou  (někdy  označovanou  jako  samostatná 
věteřovská kultura) pojmenovanou podle obce u Kyjova, kde 
archeologové nalezli mimo jiné kostěný knoflík s pozoruhod-
ným ornamentem. Ten je nápadně podobný ornamentům na-
lezeným přímo v Mykénách. Dalším zajímavým nálezem byl 
zbytek kamenné zdi se zbytkem malty a vápenné omítky. Na 
svou dobu tak vyspělá stavební technika napovídá, že mohlo 
jít o dílo pocházející z vyspělejšího Řecka, snad dokonce pří-
mo z Mykén, kde se podobná vápenná malta běžně používala. 
Jiří Svoboda [1] o věteřovské kultuře tvrdí, že právě ona byla 
s velkou pravděpodobností oním základním podložím pro ur-
čitou část středoevropského obyvatelstva, které zasáhlo svým 
vpádem politická centra pevninského Řecka. Achájové usedlí 

Obr. 2. Bronzové dýky z Mykén a Kozích hřbetů

Obr. 3. Bronzové dýky obdobné s dýkami nalezenými v okolí Horoměřic

 san Giovenale, itálie, 17. stol. př. kr.

 Belgie, řeka máza, 15. stol. př. kr.

 mykény, okolo r. 1700 př. kr. kozí hřbety, 1800-1600 př. kr. 



11

na Peloponéském poloostrově potom dali  tomuto lidu jméno 
Dórové podle jejich zakladatele, kterým měl být podle pověsti 
Dóros, syn Helléna, mýtického patriarchy Helénů.
Někdy  kolem  roku  1300  př.  Kr.  věteřovská  kultura  náh-

le mizí.  Proč?  Je  to  jen  náhoda,  že  zhruba  o  sto  let  později 
vpadnou Dórové na Peloponéský poloostrov? A byli-li Dórové 
vskutku nositeli věteřovské a únětické kultury, kde byli oněch 
sto let, dělících jejich zmizení z Moravy a Čech do příchodu 
na jih Řecka? Mohla jim cesta trvat tak dlouho a proč se na ni 
vůbec vydali? Mnozí badatelé připouštějí možnost, že někdy 
kolem roku 1300 př. Kr. došlo v Evropě k náhlému ochlaze-
ní, snad k příchodu malé doby ledové. Až do té doby bylo ve 
střední Evropě sucho a teplo, průměrná roční teplota byla asi 
o dva stupně Celsia vyšší než dnes. Náhlé prudké ochlazení, 
provázené mnohem silnějšími dešťovými a  sněhovými  sráž-
kami, způsobilo nižší úrodu, která již nedovedla obyvatelstvo 
nasytit. Klimatolog Jiří Svoboda tvrdí, že se změnil i charakter 
české a moravské krajiny. Původní smíšené lesy nahradily bo-
rovice a velká část krajiny byla podmáčená. Měnila se i dru-
hová skladba živočichů, např. razantně ubylo měkkýšů. Z ně-
kdejších dvaceti až třiceti druhů jich zbylo jen pět až sedm, jak 
máme doloženo z pískovcových převisů v našem okolí. Před 
zimou a hladem lidé prchali na jih do Středomoří za vidinou 
tepla a potravy. A nebyli sami. Přidávali se lidé z celé karpat-
ské oblasti a severního Balkánu. Pro Achájce v Mykénách to 
byla učiněná pohroma, které nedokázali čelit. Ve 12. stol. př. 
Kr. tak skončila jedna velká kulturní epocha, Řecko na dlouhý 
čas zmilelo z mapy kulturního světa a nastala “doba temna”. 
Na starých obchodních stezkách mizel provoz a zbývající oby-
vatelstvo u nás ztratilo kontakt ze Středomořím. Tato teorie je 
podpořena také tím, že se i naše území značně vylidnilo. 
Pro  Řecko  znamenal  vpád Dórů,  vzhledem  k  jejich  nižší 

úrovni, nejen kulturní úpadek, ale  i  jazykové rozrůznění pů-
vodně velmi jednotného mykénského Řecka. Ačkoliv se jazyk 
Dórů příliš nelišil od řeči Achájců, vzniklo na jihu Balkánu, na 
západním pobřeží Malé Asie a na ostrovech v Egejském moři 
mnoho rozdílných nářečí, jak si Achájci hledali nová sídla. 
Dórové, kteří možná přišli na jih Balkánu z našich končin, 

měli  obrovské  štěstí.  Východní  Středomoří  totiž  nepřestalo 
být křižovatkou kultur egyptské, fénické, médské a mezopo-
támských.  Kulturní  a  ekonomické  vlivy  nakonec  probudily 
k životu onu slavnou etapu starověku, které oprávněně říkáme 
“řecký zázrak”. V ní už se mísili potomci Mykéňanů a polo-
divokých agresorů Dórů v jeden pozoruhodný národ. Vyvrátili 
tedy jednu úžasnou civilizaci, aby za pár století stvořili civi-
lizaci  novou,  ještě  úžasnější. Vytvořili  antický  svět  a  s  ním 
i hlavní základ naší, evropské kultury.
Mohlo by nás vlastně těšit, že Dórové možná přišli z Čech 

a Moravy. Jenomže celá věc má jeden háček. Vlastně ne jeden 
háček, ale celou hromadu háků jako hrom. Celá teorie totiž po-
strádá jakýkoliv přímý důkaz, opírá se pouze o archeologické 
indicie (kterých není mnoho), a i ty lze interpretovat nejrůzněj-
ším způsobem. Tak např. jeden z nálezů je bronzová dýka s ty-
pickou  trojúhelníkovitou čepelí z Kozích hřbetů. Jenomže.... 

Obdobné dýky byly nalezeny i v Itálii, Belgii, Maďarsku a na 
jihu Kavkazu (obr. 3.). Což o to, maďarský nález nepřekvapu-
je, obchodní stezky logicky přes Maďarsko vésti mohly. S tro-
chou dobré vůle lze přijmout i Belgii a Itálii. Ale co Kavkaz? 
Nejedná  se  o  náhodu? Nebo  rody  či  kmeny  doby  bronzové 
měly vliv až v tak dalekých končinách? Jozef Bátora ani tuto 
možnost nevzlučuje  [5]. Také onen kostěný knoflík. Proč  se 
našel jen jeden, když zcela odlišných se našla celá řada? A jak 
je to s podobností lidských pozůstatků datovaných do únětic-
ké kultury a lidí ze Středomoří? Lze vůbec na základě tělesné 
výšky vypočtené z rozměrů kostí usuzovat na příslušnost člo-
věka k nějakému etniku, jak tvrdí Jan Bauer a Radomír Pleiner 
[2, 8]? Pokud ano, pak by ovšem původ Dórů ležel v oblasti 
Středomoří  a nikoliv ve  střední Evropě. Na základě medite-
ranoidního typu části populace lidu únětické kultury by tedy 
Dórové na naše území přišli ještě v neolitu, aby se později do 
své původní vlasti ve 13. stol. př. Kr. vrátili.Tuto možnost též 
podporuje jazyková příbuznost Dórů a Achájců. Nejsilnějšími 
argumenty tedy zůstávají jen ty pohřbené děti a zbytek malty. 
Ale i zde si jistě dovedeme představit interpretaci odlišnou.

Závěr:  Jak  tedy  odpovědět  na  otázku  v  nadpisu?  Podle 
jedné z mnoha možných  interpretací,  jejíž platnost vyloučiti 
nemůžeme,  ano,  ale  skutečnou  a  celou  pravdu  se  sotva  kdy 
dozvíme. S největší pravděpodobností hraničící s jistotou exis-
toval kulturní a obchodní styk Dórů s lidem únětické kultury. 
Též  velmi  pravděpodobně  nebyli  Dórové  jedinými  nositeli 
únětické kultury. Ta byla multietnická, resp. etnicita jejich ro-
dového zřízení nebyla v období let 2000 – 1700 př. Kr. ještě 
vyprofilovaná.

literatura:
[1]   Svoboda J: Jak to bylo s Atlantidou? NS Svoboda, 1998, 

ISBN: 80-205-0559-8.
[2]   Bauer  J: Skrytá tvář českých dějin.  ČAS,  2015,  ISBN: 

978-80-7475-117-2.
[3]   Moucha  V:  Die Periodisierung der Úněticer kultur in 

Böhmen. Sborník ČSSA 3, 1963.
[4]   Dvořák V, Fuksa P, Matoušek V, Pohribný V, Vytiska V: 

Únětická kultura,  Spolek  pro  obnovu  Únětické  kultury, 
2009, ISBN: 80-239-1566-5.

[5]   Bátora J: Štúdie ku komunikácii medzi strednou a východ-
nou Európou v dobe bronzovej. Archeologie  západních 
Čech 1. Západočeské muzeum v Plzni, 2006.

   Lichardus J,Vladár J: Karpatenbecken – Sintašta – Myke-
ne, Slovenská archeológia 44 (1), 25-93, 1996.

[6]   Bartoněk A: Zlaté Mykény, Panorama, Praha 1983, ISBN: 
601-22-857.

[7]   Oliva P: Zrození evropské civilizace, Arista, Epocha, Pra-
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Obr. 3. Bronzové dýky obdobné s dýkami nalezenými v okolí Horoměřic

Hajdúsámson, maďarsko, 16. stol. př. kr. 

 j kavkaz, 14. – 12. stol. př. kr.
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3. až 7. května se ve Švédsku odehrálo mistrovství světa 
hráčů do 19 let ve florbale. jedním z hráčů české repre-
zentace byl i Horoměřičák Filip langer. přestože byl ve 
svých patnácti letech nejmladším hráčem, nebyl jen do po-
čtu. naopak patřil mezi opory týmu, který získal bronzové 
medaile. Filipa jsme požádali o krátký rozhovor. 

s jakými cíli jste na mistrovství světa odjížděli?
Naším cílem bylo vyhrát každý zápas. To se nám nepodařilo 
splnit v semifinále proti domácímu Švédsku, takže jsme poráž-
ku museli hodit za hlavu a jít do boje o bronzové medaile proti 
Švýcarsku stejně jako do každého zápasu na MS. To byl důvod, 
proč  se  nám podruhé  během MS podařilo Švýcarsko  porazit 
a vybojovat bronzové medaile. Medaili bereme jako úspěch.

a jak jsi byl spokojen se svým výkonem? Byl jsi ve svých 
patnácti letech nejmladším členem reprezentace, přesto jsi 
byl nejlepším střelcem týmu a ve dvou zápasech jsi se blýs-
kl hattrikem.
Jsem rád, že se mi střelecky dařilo, ale nebylo to jen o mně. 
Velkou  zásluhu  na  tom mají  i  spoluhráči,  kteří mi  střelecké 
příležitosti připravovali.

přímo do Švédska tebe a celý tým přijeli podporovat i ro-
diče a bratr. přítomnost nejbližších tě svazovala nebo na-
opak byla vzpruhou?
Táta chodí téměř na všechny moje zápasy i zápasy bráchy. Po-
slední dva roky je brácha jedním z trenérů dorostenců. Máma 
chodí  jen  na  finálové  zápasy.   Na  přítomnost  nejbližších 
v hledišti jsem zvyklý a nijak mě nesvazuje. Ve Švédsku nám 
rodiče hráčů vytvářeli při zápasech skvělou atmosféru. 

ROZHOVOR S REpREZENTaNTEM

také. Brácha mi byl vždy vzorem a chtěl jsem být jako on. Ze 
začátku mě  na  tréninky  vozila  babička,  ale  během půl  roku 
jsem již  jezdil na  tréninky sám. Takže florbal hraji od svých 
šesti let.

jak často trénuješ a kolik zápasů odehraješ?
Tréninky máme v  týdnu 4 odpolední a  jeden ranní. Navíc si 
přidávám další tři až čtyři individuální tréninky týdně. V pod-
statě každý víkend hraju dva až tři zápasy.

jak vypadá takový individuální trénink?
Buď jdu do posilovny nebo se domluvím se spoluhráči a jde-
me si zastřílet nebo pilovat techniku s florbalkou.

Filip Langer

ms bylo vrcholem tvé letošní sezony. jakých dalších úspě-
chů jsi letos dosáhl?
V lednu jsme byli s Tatranem na silně obsazeném turnaji ve 
Švédsku, kde jsme s dorostenci obsadili druhé místo a s juni-
ory třetí místo. S dorostenci i juniory jsme se stali mistry ČR.

a co se ti letos nepovedlo a na co bys rád zapomenul?
Nepovedl se mi zápas za dorostence proti Black Angeles, kde 
jsem se nechal hloupě vyloučit v první třetině zápasu do konce 
utkání. Zápas nakonec skončil remízou a hodně jsme si zkom-
plikovali cestu na mistrovství republiky. Rád bych zapomenul 
na turnaj dorosteneckých výběrů krajů, při kterém se propadla 
střecha haly. Naštěstí se nikomu nic vážného nestalo.

kdo tě k florbalu přivedl a od kolika let florbal hraješ?
Spolu se svým starším bráchou jsme chodili v Horoměřicích 
na judo k panu Dvořáčkovi. Když jsem šel do první třídy, brá-
cha se rozhodl, že judo už dělat nebude, a začal chodit na flor-
bal na Tatran Střešovice. A když to hrál brácha, chtěl jsem hrát 

jak se ti daří skloubit školu s florbalem při takovém obje-
mu tréninků?
Chodím na osmileté gymnázium a dokončil jsem letos kvartu 
(devátou třídu). Co jsem se na začátku kvarty stal členem širší 
juniorské reprezentace, škola mi vychází vstříc s uvolňováním 
na akce a jsem uvolněn z tělocviku. Co se týká zkoušení a pí-
semek, žádné úlevy nemám. Známky mám v průměru třídy.

máš nějaký cíl, kam bys to chtěl ve florbale dotáhnout?
Chtěl bych se dostat do áčka mužů Tatranu, po skončení školy 
bych rád hrál v zahraničí a prosadil se do české reprezentace. 
To jsou však dlouhodobé cíle, příští rok jsem ještě dorostenec, 
takže za muže hrát ještě nemůžu.

Filipe, děkuji za rozhovor a přeji ti, aby se ti i dále dařilo jak 
ve sportu, tak i v osobním životě a aby se ti vyhýbala zranění.

Díky.
Jaroslav Novotný
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Dne 18.5.2017 se konal již 8. ročník Závodů na všem co má 
kola, pořádaných mateřským centem Pohoda Horoměřice.
Počasí nám naštěstí přálo, a tak se na startu sešlo opět hodně 

závodníků z řad všech věkových kategorií. Od maminek s mi-
minky počínaje až po žáky zdejší základní školy. Pro všechny 
zúčastněné byly v cíli připravené medaile a drobné ceny. Dě-
kujeme za pomoc pracovníkům obecního úřadu a za bezpeč-
nost během závodu obecní policii. 

Jitka Vaňková
Foto: RK Pohoda

ZÁVODY Na KOlECH
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SpaNÍ V DRužINĚ – lVÍčaTa
Dne 28. dubna 2017 se sešla družina Lvíčat  jako 
každý rok na přespání ve škole.
Přesto, že nám počasí nepřálo, vyrazili jsme na 

stezku za dobrodružstvím.
Vyluštěním morseovky  jsme  se dozvěděli,  kde 

je poklad, který byl poté úspěšně nalezen.
Bohužel nepřestalo pršet, a tak jme byli nuceni 

udělat buřty v troubě. V době dělání buřtů jsme si 
udělali kvíz na téma: „Naše tělo“ a šlo nám to vel-
mi dobře.
Buřtíky se povedly a všichni se shodli, že byly 

lepší než na ohni. Po večeři se v tělocvičně začali 
rojit čarodějnice a čarodějové. Zatančili jsme si na 
písničky z pohádek, přečetli jsme si čarodějnickou 
pohádku a šli na kutě.
Ráno  jsme  posnídali  buchtu,  kterou  jsme  si 

upekli. Ještě jsme si zahráli naše oblíbené hry v tě-
locvičně a okolo půl deváté si pro nás přišli rodiče.

Marcela Frýbortová
Foto: Jakub Frýbort

Bylo to moc dobrý, 
nejvíce se mi líbilo, že 
byla diskotéka a Macík 
v převleku. Jára tam byl 
jako pan učitel a chutnala 
mi snídaně. 

 Verča P. 2.A

Snídaně byla dobrá, 
diskotéka byla fajn, stezka 
i spaní se mi líbilo.
 Nela 1.C

Líbilo se mi, že jsme spali 
ve škole a opékali buřty. 
Bylo fajn hledání pokladu.
 Ondra F. 2.A

Líbilo se mi, jak jsme 
hledali poklad, jedli buřty, 
že jsme hráli hry a byla 
diskotéka.
 Ema R. 2.A

Bojovka byla fajn, snídaně 
mi chutnala, líbilo se mi 
v tělocvičně a diskotéka 
byla dobrá.
 Leontýna 2.A

Spaní se mi líbilo strašně.
 Nikča 1.C

Spaní se mi líbilo strašně.
 Terka 1.C

Líbilo se mi, že jsme šli 
spát ve dvanáct, diskotéka, 
spaní a buřty vše bylo fajn.
 Ondra P. 2.A

Líbilo se mi spaní 
v družině.
 Veronika T. 2.A

Diskotéka byla fajn. Líbila 
se mi Macík v kostýmu 
a makeapu. Chutnala mi 
buchta a spaní bylo fajn. 

Johanka 2.A

Líbilo se mi, že jsme hledali 
poklad, a to že jsme měli 
buřty, spaní bylo bezva. 
Diskotéka byla fajn. 

Lucka 2.A
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Zumby  pod  vedením Dany Ob-
stové a pěvecké vystoupení Jany 
Rychterové.  Novinkou  oproti 
minulému  ročníku  byl  zážitko-
vý  stánek  první  pomoci  firmy 
PrPom, kde si návštěvníci mohli 
vyzkoušet  resuscitaci,  zástavu 
krvácení apod., také stánek restaurace Unico Osteria e ceffe, 
kde  byla možnost  zakoupit  si  pravou  italskou  kávu  za  po-
platek, který byl věnován Vojtovi, a stánek Jógaspirála pod 
vedením Lucie Bosákové. Zapojila se  také místní mateřská 
centra Pohoda, Happy Faces a Kopaninský spolek, která na-
bídla  dětem,  jež  už  odrostly  kočárkům,  výtvarné  dílničky 
a překážkovou dráhu s dětským kočárkem. Děti si mohly vy-
robit také krásné obrázky technikou pískování díky Štěpánce 
Bubákové a  ještě si nechat namalovat obličej od paní Zlat-
níkové  a  její  pomocnice  ze  Zahradnictví Horoměřice. Ma-
minky hýčkala vizážistka a kosmetická poradkyně Mary Kay 
Ivana Chudobová. Restaurace Chotol  nabídla  všem zúčast-
něným a organizátorům příjemné zázemí. A veliké díky patří 
také obci Horoměřice,  která  akci  podpořila nejen finančně, 
ale také zajištěním technického vybavení a přítomností obec-
ní policie. Celou akci moderovala Eva Kličková, moderátor-
ka  a  dramaturgyně  Českého  rozhlasu.  Focení  zajistila  Eva 
Norgren a videozáznam zpracoval Jan Brož. Reportáž z akce 
byla ke zhlédnutí také v hlavních zprávách TV Barrandov. 

STROllERINg®

Závody kočárků 2017 v Horoměřicích
V neděli 23. dubna 2017 ani aprílové počasí neodradilo rodi-
ny s dětmi, které si přišly užít sportovně-zábavné odpoledne 
k Restauraci Chotol v Horoměřicích. Konal se zde 6. ročník 
celorepublikových Strollering® Závodů kočárků. Touto akcí 
se  horoměřická  lektorka  Strolleringu® Kristýna  Strakošová 
se  svým  týmem  připojila  k  dalším  40 místům  po  celé  ČR 
a dalším 15 místům v Polsku a na Slovensku. 
Samotný závod spočíval ve sportovní chůzi s kočárkem na 

trati dlouhé cca 100 kroků. Závodili maminky, tatínci, dokon-
ce i babičky a dědečkové a také dvojčlenné týmy v kat. Rodi-

Smyslem  celé  akce  bylo  uspořádat  rodinné  odpoledne 
a představit fitness program Strollering® – cvičení s kočárky, 
díky kterému si maminky mohou užívat mateřskou v pohy-
bu, plnit si své sny a zároveň ukázat svým dětem již od ra-
ného věku, že sport by měl být součástí života. Dalším cílem 
akce bylo finančně podpořit místního 11letého Vojtu, který 
trpí  spastickou kvadruparézou a dalšími nemocemi. Rodiče 
pro manipulaci s ním potřebují závěsný systém, na nějž do-
platek činí 30 tisíc Kč. A tak byl celý výtěžek z akce (startov-
né, výtěžek ze Strollboly a dobrovolné dary) věnován Vojto-
vi. Díky všem účastníkům se podařilo vybrat neuvěřitelných 
21 417 Kč!
Nakonec ještě poděkování úžasným ženám, které pomáha-

ly s organizací již několik měsíců před akcí a v den konání 
– díky Tereze Moravčíkové a Lucii Jakoubkové. Děkuji také 
všem, kteří pomáhali v den akce – díky  Jiřímu Strakošovi, 
Liboru  Jakoubkovi,  Andree  Havlíčkové,  Lucii  Švigárové, 
Katce Šulcové, Lence Vyhnánkové, Michalu Dlaskovi, Iloně 
Hrčkové, Tomáši Hrčkovi a za zapůjčení a obsluhu hudební 
aparatury Martinu Kubašovi.

   Kristýna Strakošová,  
aktivnimatka.cz

na, kde se museli oba závodníci držet jednou rukou kočárku 
po celou dobu. Na stupních vítězů tak stanuli v kat. Maminky 
Vendula Soukupová (1. místo), loňská vítězka Martina Hud-
cová  (2.  místo),  Eva Tománková  (3.  místo),  v  kat.  Tatínci 
loňský vítěz Lukáš Váša (1. místo), Milan Mihál (2. místo), 
Ladislav  Doseděl  (3.  místo)  a  v  kat.  Rodina Milan Mihál 
a Jiří Králíček (1. místo), Petra Kazdová s dcerou (2. místo), 
manželé Vrzáňovi (3. místo). 
Celé  odpoledne  podpořilo  veliké  množství  partnerů 

z  blízkého  i  dalekého  okolí,  a  tak mohla  proběhnout  i  tzv. 
Strollbola  (Strollering  tombola),  všichni  účastníci  obdrželi 
při  registraci  dárečky  a  vítězové  si  odnesli  nejen  diplomy 
a medaile, ale také hodnotné ceny. Někteří partneři se zapo-
jili i doprovodným programem, a tak jsme mohli zhlédnout 
taneční  vystoupení maminek  s  dětmi  v  šátku  pod  vedením 
Eglal, dále vystoupení horoměřického oddílu Rope Skipping 
pod vedením Moniky Sadílkové, dětské  taneční vystoupení 
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OBECNÍ pOlICIE V HappY faCES
Ráda  bych  poděkovala  naší  Obecní  policii  Horoměřice  za 
krásné dopoledne, které opět připravila pro malé děti navště-
vující centrum Happy Faces. 
Celá akce trvala asi dvě hodiny. Děti si mohly prohlédnout 

policejní vůz, vyzkoušely  si výstražné vesty a další  součásti 
policejního stejnokroje. 
Strážníci Petr Dvořáček a Jan Plass děti naučili, jak se cho-

vat v různých dopravních situacích, názorně předvedli přechá-
zení přes přechod a mnoho dalšího.
Děkujeme, že si na nás v této uspěchané době vždy uděláte 

čas a budeme se těšit na další návštěvu zase příští rok. 

Za Happy Faces Zuzana Verner Danielisová
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BRaZIlSKé jIu-jITSu
Brazilské jiu-jitsu (Bjj),  
kosen judo v Horoměřicích
aneb jak se rodí úspěch…

V naší obci již od roku 2003 působí klub 
bojových umění Budoteam Horoměřice. 
Do roku 2016 poskytovala útočiště tělo-
cvična základní školy. V témže roce do-
šlo k velké změně, kdy klub přešel pod 
křídla Sokola Horoměřice a přestěhoval 
se do nových prostor v sokolovně. Díky 
vstřícnosti výboru Sokola se zrekonstru-
ovalo  pódium,  a  tím  vzniklo  opravdu 
hezké  dojo  s  trvale  položeným  tatami, 
čímž  odpadlo  jeho  „otravné“  skládání, 
a  všichni  se  tudíž mohou  soustředit  na 
trénink.  Spojením  s  dalším  zázemím, 
které  sokolovna  poskytla,  se  vytvořila 
možnost  k  dalšímu  kvalitativnímu  růs-
tu  úrovně  nejen  závodníků,  ale  i  všech 
cvičících.  Změna  byla  hned  znát.  Děti 
se  začaly  v  novém  dojo  lépe  cítit,  což 
se  projevilo  i  na  přístupu  k  tréninku. 
Dalším  významným  přínosem  je  úzká 
spolupráce  s  klubem Copacabana  Praha-Luka,  zapojení  do 
mezinárodní organizace BJJ Gracie Barra Birmingham pod 
patronací Braulia Estimy (proto teď používáme i název Gra-
cie Barra Copacabana Bjj Budoteam Horoměřice) a zor-
ganizování BJJ Kid‘s ligy, což je malá soutěž pro děti, kde se 
učí první kroky na soutěžích a naučí se, jak správně bojovat 
a chovat. Prvním testem byl International Czech open Brazi-

 Kdybych měl určit první  tři pořadí v oddílovém žebříč-
ku ve školním roce 2016/17, kde hodnocením je umístění na 
soutěžích  a  přístup  k  tréninku,  tak  na  1. místě  se  umístily 
Adélka Lepková a Hannah Mrázková, 2. místo Daniel Mrá-
zek a Alex Caraja, 3. místo Vládík Caraja a Matěj Ondračka. 
Za pár dní  je  konec  školního  roku  a  začnou prázdniny,  ale 
abychom si udrželi kondici a nezlenivěli,  tréninky nebudou 
úplně  zrušeny.  Budou  v  prázdninovém  udržovacím  režimu 
jednou týdně ve středu v době 17:00 – 19:00 hod. pro všech-
ny kategorie. V době 15. 7. – 22. 7. 2017 jsme na tréninko-
vém campu, a tak v tomto týdnu trénink odpadá. 
V závěru bych ještě chtěl poděkovat všem rodičům za pří-

stup a spolupráci, protože bez toho bychom se dále nedostali, 
a za to, jaké máte skvělé děti. Přeji všem krásné a pohodové 
prázdniny.

Ing. Petr Dvořáček
Gracie Barra Copacabana BJJ

Budoteam Horoměřice

lian Jiu-Jitsu v Berouně, kde jsme získali první medaile. Po 
tomto jsme si řekli: „Tvrdě jsme na sobě pracovali, proč nejít 
ještě dál?“ Následoval mezinárodní turnaj Duko Cup v Pol-
sku  (5  zlatých,  2  stříbrné,  3  bronzové medaile  a  bronzová 
v družstvech), mezinárodní turnaj Sai Storm na Slovensku (3 
bronzové medaile). Vrcholem sezony byl ale evropský turnaj 
Grappling Championship NAGA – 27. 5. 2017 v Limburgu 
(Německo),  kam  se  sjíždí  závodníci.  Zde  jsme  získali  dvě 
zlaté a tři stříbrné medaile. Před prázdninami nás ještě čeká 
v červnu Jiu-Jitsu Wienna Open Championship a potom za-
sloužený (aktivní) odpočinek.
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INfORMaCE O pOčaSÍ
Tento  příspěvek  amatérského  meteorologa,  který  sleduje 
počasí v naší obci od r. 1968 a od r. 1995 měří i srážky, je 
zaměřen  na  přehled  počasí  v  posledních  12 měsících,  na 
klimatický výkyv v nedávné době a opět připomene nutnost 
šetření s vodou.

1. počasí uplynulých 12 měsíců
Období posledního roku, tzn. od 1. 6. 2016 do 31. 5. 2017, 
bylo teplotně nadprůměrné o 0,3 °C a srážkově mírně pod 
normálem – úhrn 592 mm znamená 93,7 % průměru za rok. 
S teplotním průměrem 9,78 °C by se umístilo mezi 49 po-
sledními kalendářními roky jako 16 – 17 nejteplejší.

i  28. prosinec, kdy  silný déšť přinesl 18,5 mm vody,  což 
značí 3. místo v pořadí prosincových denních přídělů srá-
žek. Dní s bouřkou bylo pouze 10 (průměr je 15). Je třeba 
zmínit padání krup při polední bouři 8. května t.r. Bouře ex-
trémní intenzity se naštěstí nevyskytly. Pro milovníky čísel 
a statistik: ve sledovaném období 1 roku se srážky vyskytly 
ve 153 dnech (průměr je 139), srážky nad 5 mm byly za-
znamenány 38krát (průměr je 36) a denní příděl nad 10 mm 
nastal 12krát (průměr je 15).

Další jevy dle pozorování a subjektivního  
amatérského posouzení:
 – slunce bylo spíše skoupé: 85 zatažených dní (průměr je 
68) a slunečno bylo ve 149 dnech (průměr je 158)

 – větrných dní bylo zaznamenáno 25, což je průměr, nej-
více 5 v loňském prosinci. Nejsilněji to fičelo 24. února 
kolem poledne při přechodu studené fronty.

 – Zimní období 2016 – 2017 bylo zejm. díky lednu chlad-
nější.  Průměrem  3  zimních měsíců  (prosinec  až  únor) 
-0,65 °C (normál je 0,17 °C) je tato zima z 50 posledních 
zim  až  33.  nejteplejší.  Poněkud  teplejší  bylo  rozšířené 
zimní období, tzn. listopad až březen (díky březnu), s Tø 
2,20 °C skončilo jako 22. nejteplejší. Ke „slastem“ zimy 
patřilo i smogové období ve dnech 19. až 23. ledna, ná-
mraza na Nový rok, mrznoucí déšť a následné náledí 2. 
a 3. února. Na vánoční svátky 2016 bylo zataženo, občas 
slabé srážky a teploty okolo 5 °C s maximem 10 °C, což 
spíše připomínalo Velikonoce na konci března.

Z uvedeného přehledu vyplývá, že od konce roku 2015 na-
stává mírné zlepšení, tzn. snížení stále nadprůměrných tep-
lot a srážky blížící se k normálu. Doufejme, že tento trend 
vydrží  i přes  léto a že nás nepotkají drsná dlouhá období 
horka a sucha.

2. Zajímavost z nedávné doby:  
„divoké“ počasí v roce 2010

Tento rok byl na velké části naší planety klimaticky výji-
mečný. Značný vliv na to měla i mohutná sopečná erupce 
na Islandu začátkem dubna. Sopečný mrak byl tehdy zazna-
menán i nad ČR, nejvíce ve dnech 16. až 18. dubna.
Počasí 2010 v Horoměřicích je nejlépe patrné z následu-

jících třech obrázků, kde je tento rok porovnáván se 3 před-
chozími  a  3  následujícími  roky,  a  to:  v  průměrné  teplotě 
vzduchu (obr. 3), ročním množství srážek (obr. 4) a počtu 
slunečných dní (obr. 5).

Na  obrázku  č.  1  jsou  v  grafu  znázorněny  teplotní  od-
chylky  měsíců  od  dlouhodobých  průměrů  1968  –  2015. 
Z něho  je patrné, že výrazně  teplé měsíce byly září 2016 
(Tø  =  17,97  °C  značí  druhé  nejteplejší  září  od  r.  1968) 
a březen 2017 (Tø = 7,23 °C). Extrémně studený byl letošní 
leden, s Tø = -4,52 °C se stal 8. nejchladnějším měsícem 
od r. 1968! Druhá půlka  ledna měla dokonce Tø = -5,75! 
Extrémní  roční  teploty 33,5 °C a  -15,5 °C  jsou v mezích 
normálu.

Na  obrázku  č.  2  jsou  graficky  znázorněny  odchylky mě-
síčních  srážkových  úhrnů  od  normálů.  Bilanci  zachraňo-
val  duben  a  loňský  říjen. Podprůměrných měsíců bylo  7, 
nejvíce  s vodou šetřil  loňský červenec, kdy spadlo pouze 
59 mm, což  je 61,8 % normálu a „manko“ 36,4 mm! Na 
nelichotivém druhém místě skončil květen s dluhem téměř 
16 mm vody.  Pozitivním  jevem  je,  že  většina  srážek  ne-
byla  přívalového  charakteru,  a  tudíž  se  voda  stačila  více 
vsáknout.  Naštěstí  se  nám  vyhnula  i  období  extrémního 
sucha  –  nejdelší  sucho  trvalo  10  dní.  Srážkově  nejbohat-
ší den byl loňský 29. srpen s 29,5 mm. Za pozornost stojí 

Obr. 1

Obr. 2

Obr. 3
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Na obrázku č. 6 jsou graficky znázorněny odchylky prů-
měrných měsíčních teplot od dlouhodobých průměrů. Je pa-
trný mrazivý prosinec s Tø = -4,76 °C, což je pátý nejchlad-
nější měsíc za dobu pozorování. Jen o málo teplejší je leden 
s Tø = -4,10 °C. Mezi citelně studené měsíce patří  i únor, 
květen, září a říjen. Krátké horké léto v období 25. 6. – 3. 8. 
se 27 letními dny (Tø ≥ 20 °C) bylo spíše výjimkou r. 2010.
Na obrázku č. 7 jsou zaneseny odchylky měsíčních úhrnů 

srážek od průměrů. Právě zde je nejlépe vidět nevyrovna-
nost: na jedné straně „suché“ měsíce únor (19 mm), březen 
(20,5 mm) a zejm. říjen, který se 13,5 mm je druhým nej-

sušším říjnem od r. 1995, a naopak srážkově vydatné jsou 
především  srpen,  který  se  162,5  mm  je  celkově  druhým 
srážkově nejbohatším měsícem od r. 1995 a jen o málo za 
ním zaostávají červenec, září, listopad a prosinec.
Bohatým  srážkám  odpovídá  i  rekordních  91  zamrače-

ných dní. Dalšími rekordy za období od r. 1968 je 47 dní 
se  sněžením a  28  dní  se  srážkami nad 10 mm. Na druhé 
straně je pouze 11 dní s bouřkami a „bláznivému“ roku pří-
liš neodpovídá pouze 18 větrných dní (průměr je 22,5). Na 
závěr o roku 2010 třeba konstatovat, že se počasí zklidnilo 
již počátkem ledna 2011.

3. voda – důležitá surovina v našem životě.
několik postřehů k šetření s vodou  
jako základnímu úkolu současnosti:
 – ze  střechy domu o ploše  100 m2 při  průměrných  sráž-
kách (a odborníky stanovené 40% ztrátě odpařováním) 
pokryje získaná dešťová voda plně potřebu splachování 
WC pro 3 osoby nebo zálivku cca 200 m2 intenzivně vy-
užívané zahrady.

 – při splachování WC pouze velkou nádržkou se vyplýtvá 
ročně až 15 m3 vody

 – pouhým okem obtížně  viditelné  protékání  splachovače 
může znamenat ztrátu až 8 m3 vody ročně.

Závěrem některé záměry hospodaření s vodou:
 – snižování  spotřeby  pitné  vody  v  domácnosti  a  její  po-
stupná náhrada vodou užitkovou (dešťovou či  recyklo-
vanou) např. na toaletě, při praní, úklidu, mytí aut, zalé-
vání rostlin apod.

 – jímání a uchovávání dešťové vody v max. možné míře
 – šetření s vodou při závlaze rostlin, např. budováním kap-
kové závlahy a efektivním zaléváním

 – státní programy (např. Děšťovka, Modrá úsporám) a je-
jich finanční zajištění

 – zachycování  vody  v  krajině  (mokřady,  tůně, meze,  re-
mízky, atd.)

 – veřejná osvěta – přesvědčovat obyvatelstvo o vážné situ-
aci v zásobování s vodou, více iniciativy medií, odborní-
ků, politiků a dalších známých osobností
aktivita a vynalézavost občanů

Ing. František Karhan

Obr. 4

Obr. 7

Obr. 5

Obr. 6

Průměrná roční teplota: 8,33 °C je 4. nejnižší od r. 1968 – 
teplotní průměr ostatních 6 let z obrázku je 9,79 °C!
Srážkový úhrn: 890 mm je rekord od počátku měření srá-

žek (1995), průměr srážek ve zbylých 6 letech z obrázku je 
628 mm!
Počet slunečných dní: 128 je nejméně od r. 1968 – ostat-

ních 6 let na obrázku má průměr 146.
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CHCEME REDaKčNÍ RaDu?
V  minulém  čísle  zpravodaje  jsme  se  mohli  opět  seznámit 
s  pláčem  zastupitelů Našich Horoměřic,  kteří  si  stěžují,  že 
nemají křeslo v redakční radě Horoměřického zpravodaje.
Tak tedy, to křeslo v redakční radě opravdu nemají. Důvod 

je nejspíš ve faktu, že v Horoměřicích žádnou takovou roz-
hodovací „redakční radu“ nemáme. Autor článku (podepsán 
je pod ním Antonín Čacký, i když skutečným autorem bude 
zřejmě někdo jiný) v něm tvrdí, že nikdo ve výkonné funkci 
v samosprávě nemá mít právo rozhodovat o obsahu obec-
ního periodika. S tím úplně souhlasím. 
Vtip je v tom, že současné vedení radnice do obsahu zpra-

vodaje vůbec nezasahuje. Otisknou se bez cenzury všechny 

doručené příspěvky. To jen pan Čacký a jeho věrní se opa-
kovaně dožadují, že právě oni by chtěli o obsahu zpravodaje 
rozhodovat. Chtějí rozhodovat, kdo smí vyjádřit názor a kdo 
ne. 
My dříve narození už jsme se s něčím podobným setkali. 

Komunistický režim na to měl celý úřad (Úřad pro tisk a in-
formace – ÚTI), který dohlížel, aby se k občanům prostřed-
nictvím médií dostávaly pouze ty správné informace. Dnes si 
tuto  funkci  vrchního  cenzora  chce  alespoň v Horoměřicích 
přisvojit SNK Naše Horoměřice.
Pojďme si tedy nyní porovnat současný stav svobody slo-

va v naší obci s představou zástupců Našich Horoměřic:

Rádi bychom poděkovali kolektivu Mateřského centra Pohoda, kterou navštěvoval náš syn Tomáš. Přístup, ochota a dle našeho 
názoru úsilí nad rámec svých povinností je pro paní učitelky samozřejmostí. 
Velmi děkujeme paní Monice Šustrové, Blance Šrámkové a Monice Ročkové. Jsou to opravdové profesionálky! 

Moc děkujeme za vše, co pro děti dělají.

Olga a Lukáš Rompalovi

p O D Ě K O V Á N Í

současný stav  
(bez redakční rady)
•  Všechny  došlé  příspěvky  (doručené  osobně,  poštou,  
e-mailem) se sejdou v mém počítači. 

•  Já, Jana Kohoutová, opravím případné gramatické a pí-
sařské chyby. V případě příspěvků členů Našich Horo-
měřic  raději neopravuji  ani  ty  chyby,  abych nemohla 
být nařčena z cenzury. 

•  Do obsahu nezasahuji já ani nikdo jiný.
•  Není nikdo, kdo by zakazoval, že nějaký článek vyjít 
nemůže.

•  Právo poslat příspěvek má každý. 
•  Odmítnut k bezplatnému zveřejnění je pouze komerční 
inzerát  tvářící  se  jako  redakční článek. Ten  je možné 
otisknout pouze jako placenou inzerci.

•  Všechny příspěvky jsou následně předány grafikovi ke 
zpracování a otištění.

•  Vycházejí příspěvky objektivní i neobjektivní, pravdi-
vé i nepravdivé.

•  Za obsah příspěvku nese odpovědnost autor.
•  V souladu s tiskovým zákonem má každý, koho se člá-
nek týká, právo na odpověď.

ideální stav podle zástupců našich 
Horoměřic (s redakční radou)
•  Všechny došlé příspěvky se sejdou u redakční rady. To 
je nikým nevolený orgán, obsazený zástupci opozičních 
Našich Horoměřic a dalšími členy (?). Nesmí v ní být 
ovšem nikdo z vedení obce ani z vítězné kandidátky.

•  Redakční  rada  posoudí  obsah  příspěvků  a  rozhodne, 
který smí být uveřejněn a který ne.

•  Starosta,  místostarosta  nebo  radní  nemá  automatické 
právo na otištění svého příspěvku.

•  Radnice  tak nemůže  svobodně  informovat o  své  čin-
nosti, ačkoli jde o „radniční noviny“.

•  Autor  za  obsah  svého  článku  nemůže  nést  odpověd-
nost, protože ten může být upraven – cenzurován.

•  Za obsah celého zpravodaje odpovídá redakční rada.
•  Vycházejí pouze články, které prošly cenzurou redakč-
ní rady.

•  Právo  na  odpověď  je  nežádoucí  (viz  článek  „Sběrné 
komunikace“, jehož autorem je člen Našich Horoměřic 
doc. Polák, ve zpravodaji č. 3/2017: „žádám, aby pan 
Kášek … nepokračoval v psaní dalších článků k pro-
blematice“).

Předpokládám, že se v příštím čísle Zpravodaje dozvíme, 
že takhle to pan Čacký nemyslel a nenapsal. Tak si dovolím 
na  závěr  jemu  i  čtenářům  připomenout  jeho  text  z minu-
lého  čísla: „Jednoduše ten, kdo v obci vládne, nemá mít 
pod kontrolou obsah obecních novin, které ho mj. mohou 
kritizovat.“
Tak za prvé, nemáme pocit, že radnice obci vládne. Spíš 

se ze všech sil snažíme obci a občanům sloužit. To jen autor 

textu rád podsouvá čtenářům svůj pohled na svět. Za druhé, 
nemáme a  ani  nechceme mít  pod kontrolou obsah  radnič-
ních novin. A že by v našem Zpravodaji nedostávali prostor 
kritici radnice, to snad autor ani nemyslí vážně. Spíš se zdá, 
že by rád zavřel ústa komukoli, kdo by si o radnici dovolil 
napsat cokoli pozitivního.

Bc. Jana Kohoutová

nechám na úvaze každému čtenáři, která z variant je mu bližší.
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NOVINKY V REgISTRu VOZIDEl
od 1. června 2017 byla zrušena místní příslušnost u Re-
gistru vozidel. nově tak mohou občané požádat o převod 
vozidla na kterémkoli úřadě, který tuto činnost vykonává. 
jedná se o úřady s rozšířenou působností (oRp). nyní tedy 

už horoměřičtí nemusí jen do podskalské, ale mohou vyu-
žít i jiné úřady. 

pro informaci zde přinášíme kontakty na pražská pra-
coviště Registru vozidel.

KOMpOSTéRY
Chceme vás informovat o výsledku ankety, která měla za cíl 
zjistit zájem o domácí kompostéry. Tak tedy, zájem o kom-
postér má v Horoměřicích 200 domácností.  Proto  jsme 
se  rozhodli podat žádost o dotaci na pořízení  těchto kom-
postérů. 
Ve chvíli, kdy vyjde tento zpravodaj, už bude vybrána agen-

tura, která žádost o dotaci připraví. Následně budeme čekat, 
zda  se  žádostí  uspějeme a dotaci  získáme. Pokud  ano,  bude 
třeba vybrat dodavatele kompostérů. A teprve po dodání kom-
postérů je obdrží občané. To všechno zabere nějaký čas, takže 
odhaduji,  že  v  letošní  sezóně  ještě  kompostovat  nebudeme. 
Proto prosím občany o trpělivost.

Dotace pokryje až 85 % ceny kompostérů, zbylou část uhra-
dí obec. Občané pak kompostéry dostanou do bezplatné vý-
půjčky na 5 let, po uplynutí této doby bude kompostér jejich.
Pro přehlednost přiblížím jednotlivé etapy (v případě získá-

ní dotace):
1.  výběr zpracovatele žádosti  červen 2017
2.  zpracování žádosti o dotaci  červenec 2017
3.  SFŽP rozhoduje o udělení dotace  cca 6 měsíců
4.  výběrové řízení na dodavatele kompostérů  3 – 4 měsíce
5.  dodávka kompostérů a jejich převzetí občany

Bc. Jana Kohoutová

pRaHa – ZápaD
Adresa:  Podskalská 19
  Praha 2, 128 25

Kontakt:  221 982 399

Úřední hodiny:
Pondělí  8:00 – 17:00
Úterý  8:00 – 12:00
Středa  8:00 – 17:00
Čtvrtek  8:00 – 12:00
Pátek  8:00 – 12:00

jaRov
Adresa:  Osiková 2
  Praha 3, 130 00

Kontakt:  284 815 217-219 (informace)
  284 815 104 (informace)

Úřední hodiny:
Pondělí  7:45 – 12:15  12:45 – 17:00
Úterý  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Středa  7:45 – 12:15  12:45 – 17:00
Čtvrtek  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Pátek  zavřeno

BoHDaleC
Adresa:  Nad Vršovskou horou 88
  Praha 10, 100 00

Kontakt:  236 003 061-69 (informace)
  267 107 423 (dovozy)

Úřední hodiny:
Pondělí  7:45 – 12:15  12:45 – 17:00
Úterý  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Středa  7:45 – 12:15  12:45 – 17:00
Čtvrtek  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Pátek  7:00 – 11:00

vysočany
Adresa:  Na výběžku 11
  Praha 9, 190 00

Kontakt: 284 818 926 (informace)
  284 818 557-8 (informace)
  284 818 559 (dovozy)

Úřední hodiny:
Pondělí  8:45 – 13:15  13:45 – 18:00
Úterý  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Středa  8:45 – 13:15  13:45 – 18:00
Čtvrtek  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Pátek  zavřeno

Břevnov
Adresa:  Radimova 39
  Praha 6, 160 00

Kontakt: 236 005 885

Úřední hodiny:
Pondělí  7:45 – 12:15  12:45 – 17:00
Úterý  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Středa  7:45 – 12:15  12:45 – 17:00
Čtvrtek  7:00 – 11:30  12:00 – 15:30
Pátek  zavřeno

!! poZoR !! 
u řidičských průkazů místní příslušnost zatím zrušena neByla, předpokládá se až rok 2018 – 2019.  

pro řidičák tedy budeme zatím muset stále do podskalské na prahu – západ.
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pRáZDninový pRovoZ

obecní úřad

•  matrika, Czechpoint, podatelna, 
poplatky a služby:

   o prázdninách budou mít standardní 
úřední hodiny

  PO  8 – 12  13 – 17
  ÚT  8 – 12
  ST  8 – 12  13 – 17
  ČT  8 – 12

• evidence obyvatel:
   standardní úřední hodiny (viz výše),  
o případném omezení budeme 
informovat na www.horomerice.cz

• stavební technik:
  ST  8 – 12  13 – 17
   dovolená 21. 8. – 1. 9.; červenec zatím 
neupřesněn 

obecní knihovna

Běžná půjčovní doba
  ÚT  11 – 16
  ST  13 – 18
  ČT  10 – 15
  dovolená (zavřeno) 3. 7. – 14. 7.

sběrné dvory

Celé prázdniny běžná otevírací doba:

•  sběrný dvůr Do oříšků  
– objemný odpad:

  PO – SO  14 – 18
  ÚT    8 – 12
  NE  zavřeno

•  sběrný dvůr čov  
– nebezpečný odpad:

  SO    9 – 12

lékaři

muDr. Friedová – praktický lékař
prázdninové ordinační hodiny 
  PO – ČT  8 – 12
  PÁ  zavřeno
  dovolená  3. 7. – 14. 7., 28. 8. – 1. 9. 

Zástup v době dovolené 
MUDr. Forstová: v Horoměřicích 
PO 3. 7., ČT 13. 7., ČT 31. 8.,  
vždy 8 – 11
ostatní dny v Kněževsi, tel.: 220 560 882

muDr. prokopová – dětský lékař
PÁ 7. 7.  zavřeno
17. 7. – 21. 7.  dovolená – zástup  

MUDr. Šutová zde  
v Horoměřicích 

PÁ 4. 8.  dovolená – přítomna pouze 
sestra 

7. 8. – 11. 8.  dovolená – zástup  
MUDr. Formánková ve 
své ordinaci Žukovského 
887/4, Praha 6 - Dědina, 
tel.: 233 311 392,  
607 857 573

14. – 18. 8.  dovolená – zástup  
MUDr. Kuglerová ve své 
ordinaci K Sídlišti 744,  
Libčice nad Vltavou,  
tel.: 233 313 044,  
775 728 800

muDr. Zemanová – zubní lékař
dovolená 3. 7. – 14. 7. , 31. 7. – 11. 8.

lékárna Horoměřice
Běžný provoz, pracovní dny 8 – 17 
(otevřeno i v PÁ 7. 7.)

I N f O R M a C E

Pozvánka do galerie
O prázdninách nebude v galerii Orchidea probíhat 
žádná oficiální výstava. Ale přesto doporučujeme 

zajít se tam podívat. Připravili jsme výstavku 
dokumentárních fotografií z archivu obce a obecní 
kroniky. K vidění jsou kopie historických pohlednic 

z počátku minulého století, fotografie z minulých let 
i fotky ze současnosti. Je zde tedy možné sledovat 

vývoj Horoměřic v čase.

Galerie je přístupná v půjčovních hodinách knihovny, 
v jiném čase po předchozí domluvě. 

Foto: Archiv obce

Výzva pro výtvarníky
V letošním roce v září se v galerii Orchidea 

 bude konat pod záštitou
Obce Horoměřice již šesté

Horoměřické bienále
Přihlásit se mohou výtvarníci, kteří již někde vystavovali, 

nebo to hodlají zkusit. 
Přihlášky prosím do konce července 2017.

Vystaveny budou dva obrázky od každého autora 
(doporučen formát cca 50 x 50 cm,  

jinak po dohodě s pořadatelem). 
Pořadatel si vyhrazuje právo výběru.

kontakt: Jindřich bláha, tel.: 732 723 655
e-mail: jinblach@seznam.cz

g a l E R I E  O R C H I D E a

Centrum obce v roce 1940
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I  v  letošním  roce máme  v  plánu  uspořádat  setkání  s  našimi  dříve 
narozenými občany. Stejně jako loni chceme pozvat všechny letošní 
sedmdesátníky a starší na společenské setkání s občerstvením a kul-
turním programem. Společně tak oslavíme významná životní jubilea 
našich spoluobčanů.

naše pozvání se letos týká všech horoměřických občanů  
s ročníkem narození 1947 a dříve. 

Termín setkání zatím není stanoven, plánujeme ho uspořádat v říjnu nebo listopadu. V pří-
padě  většího  počtu  zájemců mohou  být  i  dva  nebo  tři  termíny.  Prosíme  tedy  všechny, 
kdo mají zájem se setkání s představiteli obce zúčastnit, aby vyplnili níže uvedený lístek 
a doručili  jej na obecní úřad. Všem přihlášeným potom včas zašleme osobní pozvánky. 
Současně nabízíme i splnění speciálních přání, například když společně chtějí přijít part-
neři či spolužáci.

Bc. Jana Kohoutová

VÝZVa SENIORůM

 
vlastnoruční podpis

Přeji si být pozván/a ve stejném termínu společně s:

Prohlašuji, že si přeji být pozván – pozvána na společenské setkání,  
pořádané správou obce při příležitosti oslavy významných životních jubileí.

Zároveň dávám svůj souhlas k uveřejnění fotografií z tohoto setkání
v Horoměřickém zpravodaji a na webu obce.

 jméno a příjmení datum narození

 doručovací adresa telefon nebo jiný kontakt
  (není nutný)

oBeCnÍMU ÚŘadU v HoroMĚŘiCÍCH
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DOTaCE Na ZaTEplOVÁNÍ Z IROp
podmínky dotací na zateplení bytových domů jsou v současné 
době velmi výhodné.

vyšší podpora, než jaká je v integrovaném regionálním 
operačním programu (iRop), se v tomto programovacím 
období (2014–2020) již nedá očekávat. proto je důležité, aby 
zpozorněli všichni ti, co uvažují o zateplování či pořízení 
fotovoltaických kolektorů, případně o změně zdroje tepla. 
ministerstvo pro místní rozvoj (mmR) totiž zjednodušu-
je podmínky, zrychluje administraci a zároveň hledá další 
možnosti jak pomoci žadatelům získat potřebnou podporu, 
která od léta 2016 činí 30–40 % z celkových způsobilých vý-
dajů projektu.
MMR i nadále zjednodušuje proces předložení žádostí o pod-

poru  energeticky  úsporných  opatření  pro  bytové  domy  se  čtyř-
mi a více bytovými  jednotkami  a urychluje  jejich  administraci. 
Díky přijatým opatřením je aktu-
álně třeba předložit méně dokla-
dů a pro vlastníky bytových domů 
je nyní také výrazně jednodušší 
vybrat dodavatele prací. Také se 
podařilo výrazně zkrátit proces 
hodnocení žádosti. Záměrem je 
také zjednodušit pravidla pro zís-
kání podpory na zdroje tepla, in-
formuje náměstek pro řízení sekce 
evropských programů Zdeněk Se-
morád. Snahou MMR je umožnit 
podporu výměny např. plynového 
nebo  elektrického  kotle  za  tepel-
né čerpadlo, což v současné době 
není  možné,  a  nabídnout  tedy 

vlastníkům bytových  domů  více možností  při  hledání  nejvhod-
nějšího řešení. 
Podporováno  je  jak  zateplení  obvodových  stěn  nebo  výměna 

oken a dveří, tak i pořízení nového zdroje vytápění nebo fotovol-
taických  kolektorů. V  létě  2016  se  podařilo  dojednat  vyšší míru 
podpory pro žadatele a tedy zateplit bytový dům je v současné vý-
zvě ještě výhodnější. Zároveň je možné říci, že podpora je výhodná 
pro všechny typy bytových domů: evidujeme žádosti o podporu na 
malé bytové domy o 4 bytech, ale také na velké panelové domy, do-
dává náměstek Semorád. Jako nejaktivnější v předkládání žádostí 
se zatím jeví vlastníci bytových domů v Moravskoslezském kraji, 

odkud  byly  zatím  podány  žádosti 
o podporu v celkovém objemu 245
mil. Kč (téměř 1/5 podpory všech 
administrovaných  žádostí  v  aktu-
ální výzvě). 
Příjem žádostí o podporu v aktu-

ální výzvě potrvá do 30. 11. 2017.
V případě, že Vás tyto informa-

ce zaujaly nebo byste se rádi do-
zvěděli další  informace o získání 
podpory, obraťte se na regionální 
pracoviště  Centra  pro  regionální 
rozvoj ČR (www.crr.cz). 

Miroslav Krob
Foto: archív MMR
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